
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

  اداره برق قدس همكاري نمي كند!
ناظمي – تهران: ما ساختمان را كوبيديم و 10 واحد در آن ساختيم 
كه س��ازنده تمام برق واحدها را به نام خودش گرفته، حالا كه به اداره 
برق مي رويم تا هر كس ب��رق واحدش را به نام خ��ودش بزند يك بار 
بنچ��اق مي خواهد، يك بار تقس��يم نام��ه مي خواهد، يك ب��ار نامه از 
محضر مي خواهد، چطور ما كه چند سال اس��ت پول برق را پرداخت 
كرده و قبض ها را نگه داشته ايم اداره برق ما را با سند خانه مالك برق 

نمي داند؟
اين مش��كل در منطقه باغ فيض اداره برق مس��تقر در خيابان آيت الله 

كاشاني تقاطع جنت آباد است. 

قيمت كرايه ها را رند تصويب كنيد 
يك شهروند – تهران: از هم اينك كه شوراي شهر در حال تصويب 
قيمت كرايه تاكسي ها است، خواهشمنديم اين ارقام را طوري تعيين 
كنند كه ديگر موجب درگيري مسافر و راننده نشود. در جامعه اي كه 
ديگر س��كه 200 توماني و حتي 500 توماني ه��م وجود ندارد چطور 

كرايه  هاي  1650 توماني يا 2250 توماني تصويب مي كنيد؟
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88498445سرويس اجتماعي

مردان شوقي براي معلم شدن ندارند
معاون وزير آموزش و پرورش نسبت به عدم تناسب جنسيت معلمان با دانش آموزان هشدار داد 

هرچن�د ش�اخص DMFT يعن�ي ميانگي�ن 
دندان ه�اي پوس�يده، كش�يده ش�ده در اث�ر 
پوسيدگي و پر شده در جمعيت زير 12 سال يكي 
از معيارهاي عدالت در سامت به شمار مي رود اما 
آمار 2 ميليون دندان كشيده شده فقط در مراكز 
دولتي و دانشگاهي حكايت از اين دارد كه طرح 
تحول سامت هم با وجود توفيق در ارتقاي كلي 
رضايتمندي بيماران و تاش براي برقراري عدالت 
درسامت، از توجه به اين شاخص مهم سامت و 
عدالت در سامت غافل مانده است و جاي خدمات 
دهان و دندان در طرح تحول سامت خالي است. 
 يكي از مواردي كه نوك پيكان منتقدان طرح تحول 
سلامت به سوي آن اشاره دارد، غفلت از پرداختن به 
خدمات سرپايي اس��ت. در واقع طرح تحول سلامت 
با وجود آنكه توانسته اس��ت ارتقاي رضايت بيماران 
در بخش بس��تري را فراهم آورد اما در بخش بيماران 
س��رپايي تحولي را سبب نشده اس��ت. اين در حالي 
است كه به گفته مديرعامل س��ازمان بيمه سلامت 
خدمات دندانپزشكي جزو خدمات گران قيمت تلقي 
مي شود و بيش��ترين پرداخت از جيب بيمه شدگان 
در بخش س��رپايي مربوط به اين خدمات اس��ت. بنا 
به تأكيد عليرضا زالي، رئيس س��ازمان نظام پزشكي 
كشور نيز طبق بررس��ي ها پرداخت از جيب مردم در 
حوزه دندانپزشكي با بيشترين رقم پرداختي، بيش 
از ۹2 درصد گزارش شده و در سال هاي اخير حمايت 
مناسبي از خدمات دندانپزشكي كه بيمه ها آن را در 
خدمات لوكس سلامت دسته بندي مي كنند، صورت 
نگرفته است.   طرح تحول سلامت هم كه اميدهايي را 
در بخش دوا و درمان در دل مردم نشانده است اما در 
بخش دندانپزشكي مسكوت مانده و از گنجانده شدن 
خدمات دهان و دندان به عنوان يكي از مهم ترين موارد 

تأثير گذار در سلامت عمومي بدن، خبري نيست. 
  توجه به شرط تأمين اعتبار

بيمه خدمات دهان و دندان سال هاست هر از چند گاه 
مطرح مي شود اما به ثمر نمي رسد و انگار به آرزويي 
دست نيافتني تبديل شده است. رئيس سازمان بيمه 

س��لامت اما آب پاكي را روي دس��ت مردم ريخت و 
گفت: پوش��ش بيمه اي تمام خدمات دندانپزشكي 
ممكن نيست. بنا به تأكيد انوشيروان محسني بندپي 
س��ازمان بيمه س��لامت در يك نگاه سلامت محور 
براي افراد زير 1۴ سال، تمامي اقداماتي را كه شامل 
20 خدمت است، تحت پوش��ش قرار مي دهد. وزير 
بهداشت نيز كه چند روز پيش از تدابير اين وزارتخانه 
براي بهبود وضعيت خدمات دندانپزشكي به مردم 
خبر داده بود از بيان جزئيات اي��ن تدبيرخودداري 
كرد. وي يكي از مشكلات بر سر راه اين برنامه را بحث 
قديمي اعتبارات ذكر و اظهار اميدواري كرده بود با 
تأمين اعتبار در سال آينده اين برنامه عملياتي شود.  
بنا به تأكيد هاشمي دولت يازدهم 68 مركز درمناطق 
محروم روستايي را براي درمان دندان هاي مردم فعال 
كرده اما اين اقدامات با نيازهاي جامعه فاصله زيادي 
دارد. وي ديگر اقدام وزارت بهداشت در اين حوزه را 
اقدامات پيشگيرانه براي كودكان و نوجوانان دانسته 
و گفته ب��ود: در اين خص��وص نيز برنام��ه اي داريم 
كه از سال آينده در س��طح مدارس تا اول متوسطه 

اجرايي مي شود. بدين منظور هماهنگي هايي ميان 
وزارتخانه هاي بهداشت و آموزش و پرورش انجام شده 
تا براي جلوگيري از پوسيدگي دندان هاي كودكان و 
نوجوانان كش��ور اين طرح از ابتداي سال آينده در 

سراسر كشور اجرايي شود. 
  افزايش پوسيدگي دندان كودكان 

هرچند وزير بهداش��ت چند روز پيش از تدابير اين 
وزارتخانه براي بهبود وضعيت خدمات دندانپزشكي 
به مردم خبر داده است اما بنا به اظهار رئيس دانشكده 
دندانپزشكي پرديس بين الملل دانشگاه علوم پزشكي 
تهران، بيمه هاي مختلف درماني حاضر به پرداخت 
هزينه هاي دندانپزشكي نيس��تند و در زمينه ارائه 
خدمات دندانپزشكي كودكان زير 12سال در قالب 
طرح تحول نظام سلامت تنها به آموزش و بهداشت 
دندان بسنده شده و خدمات سطح يك پيشگيري را 
تحت پوشش قرار مي دهد، ضمن آنكه اعتبار اجراي 
اين بس��ته كافي نيست. س��يد جلال پورهاشمي با 
بيان اين مطلب تأكيد كرد: بر اين اس��اس خدمات 
دندانپزشكي در طرح تحول نظام سلامت جايگاهي 

ندارد. اين در حالي اس��ت كه ش��اخص پوسيدگي 
دندان هاي كودكان در كش��ور رو به افزايش اس��ت. 
افزايش پوس��يدگي دندان ك��ودكان را مي توان از 
آماري كه دكتر محمد حسين خوشنويسان، رئيس 
اداره سلامت دهان و دندان وزارت بهداشت مي دهد 
نيز متوجه شد. به گفته وي بررسي هاي انجام شده 
در س��ال 82 در خصوص تعداد دندان هاي پوسيده 
كودكان در سن ورود به مدرسه حكايت از وجود پنج 
دندان پوسيده داشت كه متأسفانه در سال ۹1 ميزان 
پوسيدگي دندان در كودكان با افزايش 0/7 درصدي 

به شش دندان پوسيده در هر كودك رسيده است. 
  توجه نصفه و نيمه به دندان كودكان

 رئيس دانش��كده دندانپزش��كي پرديس بين الملل 
دانشگاه علوم پزش��كي تهران، با بيان اينكه پوشش 
هزينه هاي ترميم دندان در بسته ارائه خدمات طرح 
تحول س��لامت قرار نگرفته است، افزود: كودك زير 
10س��ال حداقل دو دندان پوس��يده و ترميم نشده 
شيري دارد و هزينه هاي آن را هيچ گاه بيمه ها تقبل 
نخواهند كرد و به ناچار خانواده ها بايد پرداخت كنند. 
وي پيشگيري را تنها راه حل مشكلات سلامت دهان 
و دندان مردم دانس��ت و تأكيد ك��رد: اولويت دادن 
به امر پيش��گيري از بيماري هاي ده��ان و دندان به 
ويژه پوس��يدگي دندا ن ها از بدو تولد در كودكان تا 
12 سالگي ضروري اس��ت. به گفته پور هاشمي در 
بسته طرح تحول نظام سلامت تنها بحث بهداشت 
و پيشگيري در سطح يك شامل آموزش و بهداشت 
دندان با در نظر گرفتن تعرفه آن، ويزيت بيمار، چكاپ 
و نسخه نويس��ي، فلورايد تراپي و جرم گيري دندان 
است.  به باور وي با روش هاي مقطعي سلامت دهان 
و دندان كودكان بهبود پيدا نمي كند و بايد قبل از هر 
تصميمي بايد به برخي از شاخص هاي سلامت دهان 
و دندان توجه ش��ود در حالي كه همانند كشورهاي 
توسعه يافته بايد اين خدمات براي تمامي كودكان 
تا سن 1۹ سالگي رايگان شود. اظهارات اين پزشك 
متخصص در حالي است كه بيمه ها تنها در مواردي 

همچون كشيدن دندان در كنار مردم هستند. 

معاون پژوهش�ي وزي�ر آموزش و پ�رورش روز 
گذشته نسبت به عدم تناسب جنسيت معلمان با 
دانش آموزان به ويژه در دوره ابتدايي و گسترش 
تربيت به رنگ صورتي در بين نس�ل آينده ابراز 
نگراني كرد. اين در حالي اس�ت كه كارشناسان 
ح�وزه تعلي�م و تربي�ت تغيي�ر اس�تراتژي در 
غلظت زنانه محيط آموزش�ي و تربيتي در دوره 
ابتدايي را نيازمن�د مطالعه جدي ت�ر مي دانند. 
دوره ابتدايي هم به لحاظ كمي يعني تعداد معلمان 
و دانش آموزان و هم از لح��اظ كيفي يعني تأثيري 
كه اين دوره در موفقيت تحصيلي دانش آموزان در 
سراسر زندگي و دوران تحصيل دارد، از اساسي ترين 
و مهم ترين مقاطع تحصيلي است. به بيان ديگر معلم 
در اين دوره قهرمان زندگي دانش آموزان خود است 
و بس��ته به رابطه اش با تك تك دانش آموزان روي 

زندگي تربيتي آنها اثر مي گذارد. 
بر همين اس��اس اس��ت كه معلمان در اين مقطع 
بيشتر از پيش��رفت هاي تحصيلي دانش آموزان به 
گسترش مهارت هاي ويژه رشد عاطفي، اجتماعي و 
خود ادراكي دانش آموزان توجه دارند. آنها محيطي بر 
مبناي روابط انساني، پيوندهاي عاطفي، صميميت، 
رفت��ار گروهي و احس��اس تعلق خاطر به مدرس��ه 
سازماندهي مي كنند. در نتيجه دانش آموزان نسبت 
به حضور در چنين فضايي شوق و انگيزه دارند. اما 
اين الگوي ايده آل، تابع عوامل ديگر به اندازه كافي در 
كشور ما موفق نبوده است. يكي از مؤثرترين عوامل 
عدم موفقيت قطعي اين الگو، نيروي انس��اني و در 
يك كلام معلم در دوره ابتدايي است. نسبت عددي 
دانش آموز به معلم در كلاس ه��ا و تراكم جمعيتي 
كلاس، سواد و سن معلم، تجهيز معلم به ابتكارات و 
نوآوري هاي استاندارد و به روز حوزه تعليم و تربيت 
و جنسيت معلم و تناسب آن با دانش آموزان از جمله 

عوامل مؤثر در اين حوزه اند. 
  غلبه دخترانگي در دانش آموزان پسر

در اين بين، رئيس س��ازمان پژوهش و برنامه ريزي 
آموزش��ي  وزارت آموزش و پ��رورش گزينه آخر را 
براي اب��راز نگراني و هش��دار دادن انتخ��اب كرد و 
مهندسي نيروي انس��اني آموزش و پرورش به ويژه 
در برخي اس��تان ها مخصوص��اً تهران ب��زرگ را از 
ضرورت هاي حتمي توصيف كرد. وي روز گذش��ته 
به رسانه ها گفت: عدم تناس��ب جنسيت معلمان با 
دانش آموزان به ويژه در دوره ابتدايي نگراني تربيت 
به رنگ صورتي را در بين نس��ل آينده افزايش داده 

است. حجت الاسلام والمسلمين محي الدين بهرام  
محمديان اضافه كرد: غلبه رفتارهاي زنانه و دخترانه 
در بين نوجوان و جوانان پس��ر از پيامدهاي فاصله 
گرفتن مدارس از تربيت متناس��ب با جنس��يت و 
سازماندهي نامناسب نيروي انساني در دوره ابتدايي 
اس��ت. وي ادامه داد: هرچند حض��ور بانوان معلم 
در دوره ابتدايي، محيط مدرس��ه را ملائم با محيط 
خانه مي سازد، اما از سوي ديگر دانش آموزان پسر از 
پايه سوم ابتدايي به بعد نيازمند برخورد با خلقيات 
مردانه هستند و البته در پايه پنجم و ششم ابتدايي 
حضور معلمان خانم در كلاس هاي درس براي آنان 
نيز مشكل زا و سخت است. رئيس سازمان پژوهش 

و برنامه ريزي آموزشي يادآوري كرد: اگر آموزش و 
پرورش نتواند سامانه نيروي انساني و سازمان دهي 
معلمان زن را اصلاح كند، معل��م و دانش آموز، هر 
دو آس��يب خواهند ديد؛ معلمان به واسطه سختي 
كار و مراقبت هاي ويژه از دانش آموزان پس��ر دچار 
فشار روحي و تنيدگي اعصاب و روان مي شوند و در 
دانش آموزان پسر نيز گرايش هاي زنانه و رفتارهاي 

نامتجانس با جنسيت خود رشد خواهد كرد. 
از سوي ديگر سهيل رضائي، روانشناس در اين باره 
به »جوان« مي گويد: مسئله اي كه آموزش و پرورش 
نس��بت به آن ابراز نگراني مي كند مي تواند صحت 

داشته باشد اما ممكن است قطعيت نداشته باشد. 

وي ادامه مي دهد: در مدرسه به جز معلم زن، اولياي 
ديگري نيز وجود دارند و نظامات ديگري نيز هستند 
كه بتوانند ش��رايط حضور معلم��ان زن در كلاس 
دانش آموزان پسر را هدايت كنند و بر همين اساس 
تغيير يك باره آن يك خطر راهبردي و استراتژيك 
است.  رضايي خروج يك باره كودك از محيط زنانه 
خانه يا مهد كودك و مواجهه با محيط مطلقاً مردانه 
را براي بهداشت روان كودك مضر مي داند و عنوان 
مي كند: اتفاق��اً كودكاني كه مادران ش��اغل دارند، 
اگر معلم مرد هم داشته باش��ند با فقدان زنانگي در 
زندگي مواجه مي شوند و با جنس زن غريبه خواهند 
بود. بنابراين چنانچه آموزش و پرورش بخواهد در 
اين روند تغييري ايجاد كند بايد مبتني بر پژوهش و 

اجراي آزمايشي باشد.
  مردان از مدارس فراري اند

  از سوي ديگر به نظر مي رسد در شرايط كنوني و به 
توجه به نگراني  هاي  موجود در اين حوزه، آموزش 
و پرورش باي��د فكري به حال جذاب س��ازي حرفه 
معلمي براي مردان بكند.  زيرا علاوه بر كاستي  هاي  
معيشتي موجود در اين حرفه آستانه تحمل مردان 
در مواجهه با كودكان رده سني 7 تا 11 ساله بسيار 
كمتر از زنان است.  بر همين اساس برخي از مرداني 
هم كه به اجبار وارد اين حرفه مي شوند روش  هاي  
تربيتي مبتني بر تنبيه بدني را اجرا مي كنند. گفتني 
است به جز تناسب جنسيتي معلمان با دانش آموزان، 
رش��د و عدم رشد س��احت هاي مختلف آموزشي و 
تربيتي در مي��ان دانش آموزان مقاط��ع و پايه هاي 
مختلف نيز در مي��ان صاحبنظران و كارشناس��ان 
نگراني هايي را به وجود آورده اس��ت.  اين در حالي 
است كه خسرو نظري، رئيس مركز نيروي انساني و 
فناوري اطلاعات آموزش و پرورش روز گذشته در 
گفت و گو با رس��انه ها از ابلاغ شيوه نامه ساماندهي 
نيروي انساني تا پايان اسفندماه يعني حدود 18 روز 
آينده خبر داد. بر همين اساس اجراي اين شيوه نامه 
به سال جديد موكول مي شود.  همچنين اسفنديار 
چهاربند، مديركل آموزش و پرورش شهر تهران نيز با 
اشاره به كمبود شديد نيروي انساني مرد در آموزش و 
پرورش تهران از توجه به  برقراري تعادل ميان نيروي 

انساني مرد و زن  در سال آينده خبرداد. 
وي با بيان اينكه به ش��دت در بحث نيروي انساني 
مرد دچار كمبود هس��تيم، اظهارك��رد: از مجموع 
نيروي انساني در شهر تهران 1۹ درصد مرد و مابقي 

زن هستند. 

خدمات دهان و دندان جايي در طرح تحول سلامت ندارد

تخريب ۵ هزار هكتار از باغ هاي تهران در سال هاي اخير 
 در حالي كه رئيس كميته محيط زيست و خدمات شهري شوراي 
اسامي شهر تهران اعام كرده در سال هاي اخير از 14 هزار هكتار 
باغ هاي تهران ۵ هزار هكتار كس�ر شده است، ش�وراي شهر روز 
گذش�ته با تصويب مصوبه اي باغ هاي كن را كه از باغ هاي قديمي 
و ميراث س�بز پايتخت اس�ت، زير چت�ر حمايتي خود ق�رار داد. 
رئيس كميسيون س��لامت، محيط زيس��ت و خدمات شهري شوراي 
شهر تهران با اشاره به تصويب دو فوريت تبديل اراضي محدوده كن به 
پهنه G )فضاي سبز(گفت: از آنجا كه فرصت ها تمام شده است، بايد 
باغ هاي اراضي كن به پهنه G تبديل ش��وند كه خوشبختانه با تلاش 
بس��يار دو فوريت حفظ اين باغ ها به تصويب رسيده است.  رحمت الله 

حافظي در مورد سرانجام باغ  هاي كن گفت: بنا بر پيشنهاد كميسيون 
سلامت، محيط زيست و خدمات ش��هري شوراي اسلامي شهر تهران 
مبني بر تصوي��ب طرح دو فوريت پيش��نهاد به كميس��يون ماده 5 و 
ش��وراي شهرس��ازي و معماري در خصوص تبديل باغ  هاي و اراضي 
مزروعي محدوده كن )بين اتوبان شهيد همت و شهيد حكيم( به پهنه 
G )همانند بخش شمالي بزرگراه همت( خوشبختانه اعضاي شورا بر 
اس��اس اهميت اين موضوع به اين دو فوريت رأي مثبت دادند.  وي با 
اشاره به سخنان  مقام معظم رهبري درباره حفظ باغ  هاي شهر تهران 
افزود: كاهش آلودگي هوا در كلانشهرها و شهرهاي بزرگ از برنامه دوم 
توسعه آغاز شده اس��ت و همچنان در تمامي برنامه هاي توسعه مورد 

تأكيد است البته نبايد تنها به برنامه هاي توسعه اكتفا كرد بلكه بايد در 
حفظ اكوسيستم طبيعي شهر تهران نيز تلاش كرد، از اين رو لازم است 
باغ  هاي شهر تهران كه از 30 سال گذشته به دلايل مختلف دستخوش 
نابودي قرار گرفته اند، حفظ شوند.  همچنين رئيس كميته محيط زيست 
و خدمات شهري شوراي اسلامي شهر تهران گفت: در سال هاي اخير از 
1۴ هزار هكتار باغ  هاي تهران 5 هزار هكتار كسر شده است كه در صورت 
تداوم اين موضوع شهر تهران غيرقابل زندگي خواهد بود.  محمدحقاني 
اظهار داشت: متأسفانه در چند سال اخير ۴7/5 هكتار از باغ هاي جنوبي 
همت كسر شده است كه اين موارد از دغدغه هاي اعضاي شوراي شهر 

محسوب مي شود.

محمدرضا هاديلو

    كارشناس مسئول مركز بهداش��ت جنوب تهران، از آغاز اجراي طرح 
بسيج نوروزي اين مركز خبر داد و گفت: اين طرح با هدف ايجاد آرامش و 
امنيت خاطر مردم در زمينه  سلامت مواد غذايي، به مدت يك ماه و نيم از 
اول اسفند سال جاري تا 15 فروردين س��ال ۹۴ با حضور حدود ۴5 تن از 
كارشناسان بهداشت محيط اجرا مي شود و شهروندان بايد ضمن همكاري 
با مأموران بهداشت محيط كه در قالب تيم هاي دو و سه  نفره به گشت زني 
و نظارت بر اماكن يادشده مي پردازند، در صورت مشاهده هرگونه تخلف، 

موارد را به شماره تلفن گوياي 1۴۹0 اطلاع دهند. 
    رئيس س��ازمان پژوه��ش و برنامه ريزي 
آموزشي وزارت آموزش و پرورش در نشست 
با كارشناسان برنامه ريزي درسي با انتقاد از 
كم توجهي به برخ��ي از حوزه هاي يادگيري 
همانند فرهنگ و هنر، تربي��ت بدني، تفكر 
و حكم��ت و ق��رآن و مع��ارف گفت: رش��د 
علمي تنها از مس��ير حفظ فرمول ها و قواعد 
دانش هاي تجربي يا رياضي نيست. حفظ زايل شدني است، علم و تجربه 

اندوختني و ماندگار است. 
    معاون رئيس جمهور در امور زنان و خانواده درباره اقدامات معاونت امور 
زنان و خانواده براي تأثيرگذاري بر برنامه ششم توسعه با اشاره به اينكه ما 
براي هر يك از 2۹ شوراي برنامه ريزي برنامه ششم توسعه، دو تا چهار نفر از 
صاحبنظران حوزه زنان و خانواده اعم از زن و مرد را معرفي كرده ايم تا دست 
كم يك نفر از آنان بتواند شركت كند، گفت: يكي از 2۹ شورا، فرهنگ، هنر، 
ورزش، جوانان و خانواده است كه با پيگيري هاي معاونت امور زنان، زنان 

هم به اين شورا اضافه شد. 
    در حالي كه قرار بود تا پايان س��ال جاري دومين جلسه شوراي عالي 
جوانان در دولت يازدهم تش��كيل ش��ود، سرپرس��ت دفت��ر هماهنگي و 
س��اماندهي امور جوانان وزارت ورزش و جوانان گفت: اين جلسه به علت 
همكاري نكردن دستگاه ها و سازمان هاي عضو شوراي عالي جوانان تا پايان 

سال جاري تشكيل نمي شود. 
    رئيس مدرسه دارالفنون با اشاره به وضعيت نقشه جامع دارالفنون گفت: 
اين نقشه تقريباً آماده شده و قرار است اين هفته يك كارگروه مشترك با 
حضور كارشناسان سازمان ميراث فرهنگي، آموزش و پرورش و نوسازي 
مدارس برگزار شود و در صورت تصويب نهايي نقشه جامع، از فروردين سال 
آينده كار مرمت مدرسه دارالفنون را در ساختمان مدرسه كه 32 كلاس در 

دو طبقه است، شروع مي كنيم. 
    رئيس كل س��ازمان نظام پزشكي ضمن 
هشدار نسبت به امكان ايجاد بحران اقتصادي 
در بخش خصوصي، اولويت ه��اي تعرفه اي 
براي س��ال ۹۴ را تش��ريح ك��رد و در مورد 
اولويت هاي تعرفه گذاري در سال ۹۴ با اشاره 
به دو موضوع مهم در اين زمينه گفت: اولين 
اولويت ما بحث اصلاح ويزيت سرپايي  است 
زيرا اين مسئله از سال هاي گذشته در ايران مشكلات متعددي داشته است 

و متأسفانه به شكل سنتي به بحث ويزيت پرداخته شده است. 
    نايب رئي��س انجمن علمي شنوايي شناس��ي ايران، نس��بت به انجام 
غربالگري شنوايي توسط افراد غيرمتخصص انتقاد كرد و گفت: مستنداتي 
داريم كه نشان مي دهد، فارغ التحصيلان كش��اورزي، تاريخ و... به اين كار 
ورود كرده اند، در ش��رايطي كه هم اكنون بيش از 3ه��زار فارغ التحصيل 
كارشناسي، كارشناسي ارشد و دكتراي شنوايي شناسي در كشور داريم كه 
مي توانند كار غربالگري شنوايي را انجام دهند. بنابراين هيچ ضرورتي ندارد 

اجراي اين برنامه توسط افراد غيرمتخصص انجام شود. 

علي خدايي بيجاري 

 كاسه چه كنم چه كنم اشتغال
 در بودجه 94

در شرايطي كه بر اس��اس آمارها حدود 3/5 ميليون نفر متقاضي كار 
كه عمدتاً اقشار كم درآمد و تحت پوشش نهادهاي حمايتي هستند و 
همچنين ۴/5 ميليون دانشجوي جوياي كار در انتظار ورود به بازار كار 
هستند و به نوعي جزو بيكاران به ش��مار مي آيند و با اين اعداد و ارقام 
دولت بايد طي دو تا سه سال آينده 8 ميليون فرصت شغلي ايجاد كند، 
كارشناسان معتقدند با بودجه هاي هزار ميليارد توماني نمي توان به اين 

مهم دست يافت. 
روز گذش��ته و در حالي كه بودجه پايين اشتغال مناقشات زيادي را به 
وجود آورده است، رئيس كميته اشتغال و كارآفريني مجلس، از بودجه 
كم اشتغال در سال ۹۴ انتقاد كرد و گفت: »چنانچه با مفاسد اقتصادي 
مبارزه نشود و بر سيستم مالي و بانكي نظارت دقيقي صورت نگيرد، با 

مشكل و چالش جدي مواجه مي شويم.«
با گذري به وضعيت بودجه س��ازمان ها و نهادها مشخص مي شود كه 
بودجه اشتغال و كارآفريني در تمامي سازمان ها و كشور بسيار پايين 
اس��ت و با توجه به تقاضاهاي موجود براي ورود به ب��ازار كار چنين به 
نظر مي رسد كه ايجاد فرصت ش��غلي حتماً بايد به عنوان اولويت اول 
در بودجه دولت قرار مي گرفت اما متأسفانه اين اتفاق رخ نداد و شاهد 

بودجه مناسبي از سوي دولت نيستيم. 
در همين رابط��ه رئيس كميته اش��تغال مجلس با انتقاد از سيس��تم 
غلط نظام بانكي و مالي كشور گفت: »متأس��فانه به افرادي كه درآمد 
خوب دارند بهتر وام داده مي شود كه اين موضوع به هيچ وجه درست 

نيست.«
قائد رحمت ادامه داد: »از يك س��و براي رفع مش��كل معيشت مردم 
با مشكل مواجه هس��تيم به طوري كه برخي دس��تگاه هاي حمايتي 
براي پرداخت 100 هزار تومان عيدي به مددجويانشان مشكل دارند 
و از طرف ديگ��ر اختلاس هاي چند ه��زار ميلياردي دركش��ور انجام 

مي شود.«
وي با اش��اره به تأكيد جدي مقام معظم رهبري در از بين بردن فساد 
تصريح كرد: »هنگامي كه مبارزه جدي با مفاس��د مال��ي و اقتصادي 
صورت نگيرد و نظام مالي و بانكي كشور نظارت و رصد نشود و همچنين 
سازمان هاي نظارتي بررسي دقيق و مجدانه اي انجام ندهند در آينده 

كشور با مشكلات و چالش هاي جدي تري مواجه خواهد شد.«
با اينكه هر از گاهي س��ران سه قوه كه عضو س��ازمان مبارزه با مفاسد 
اقتصادي هستند، تشكيل جلس��ه داده و به مبارزه با اين پديده شوم 
تأكيد مي كنند اما كارشناسان معتقدند رؤساي قواي مقننه، مجريه و 
قضائيه مي توانند در قانونگذاري، پيشگيري از مفاسد، رفع مشكلات و 
همچنين نظارت نقش اساسي داشته و مجرمين را به سزاي عملشان 
برسانند؛ كاري كه سرمايه هاي زيادي را به بازار توليد روانه كرده و زمينه 

را براي ايجاد اشتغال و جذب بيكاران مهيا مي كند. 
رئيس كميته اشتغال و كارآفريني مجلس با عنوان كردن اين مطلب كه 
ما با دولت و مجلس جلسات مختلفي داريم كه تا كنون در دولت تدبير 
و اميد نيز چند جلسه تشكيل شده اس��ت كه متأسفانه خروجي قابل 
توجهي نداشته و انتظار مي رود كه اين جلسات در دولت جديد پرمعنا تر 
باش��د و با موضوعات خاص پيش برويم تا بتوانيم مصوباتي را داش��ته 
باشيم، به پيشنهاداتي به روساي سه قوه اشاره كرد و گفت: »پيشنهاد 
مي كنم قوه قضائيه نيز به اين جلسات دعوت شود و هر جلسه در ارتباط 
با موضوعي مشخص صحبت كنند و ماهانه نيز يك جلسه برگزار شود تا 

در اين جلسه موضوع مطرح شده به نتيجه برسد.«
قائد رحمت تأكيد كرد: »مبارزه با مفاسد اقتصادي، بيكاري و حمايت از 
توليد سه موضوع مهم اين جلسات بوده و بايد در دستور كار قرار گيرد در 
غير اين صورت قطعاً در آينده با مشكلات جدي روبه رو خواهيم شد.«

 نابودي محيط زيست
زير پاي گردشگران ناآشنا به طبيعت

در كشور ما گاهي به موارد عجيب و غريبي بر مي خوريم كه در نوع خود 
يك پديده به حساب مي آيد، از جمله اين موارد، شغل يا تخصصي است 
كه در واقع امر به منصه بروز و ظهور رس��يده، اما از بخت كج و پيشاني 
نوشت سياه، هنوز نام مناسبي )كه در بر گيرنده تمام زوايا و خفاياي آن 
تخصص باشد( انتخاب نشده است! و از آنجايي كه شغل يا تخصص فوق 
فاقد نام و عنوان است بايد به صورت استفهامي شرح مختصري خرج 
تفهيم آن كرد. القصه اينكه برخي از اي��ن متخصصان گمنام، همواره 
منتظر و مترصد نشسته اند تا از س��خنان وزير، وكيل يا مديركل و در 
مجموع رئيس بالا دستي خود، علاقه مندي هاي وي را گمانه بزنند. براي 
روشن شدن موضوع، فعاليت هاي گاه خارج از اصول و قاعده در زمينه 
گسترش صنعت گردشگري را مثال مي زنيم. به اين صورت كه در چند 
ماه گذشته زمزمه و توصيه هايي حول قطع وابستگي به اقتصاد نفت در 
سطح جامعه مطرح شد. از آن ميان برخي از افرادي كه در پي تصاحب 
قس��مت هايي از منابع طبيعي بودند، طرح هاي مطرود و خاك گرفته 
خود را از مجري هاي خود بيرون كشيده و در پي اخذ توافق مسئولان 

جديد دولت و نظام برآمدند. 
جالب اينجاست كه در اين ميان صنعت گردش��گري قد علم كرد كه 
جانشين اقتصاد نفتي شود! صنعت گردشگري  در حال احتضار كه به 
لحاظ قد و قامت در برابر صنعت نف��ت كه اين روزها، دوران رو به افول 
را تجربه مي كند، نسبتي چون فيل و فنجان دارد. جالب اينجاست كه 
در ميان تمام زيرشاخه هاي صنعت گردشگري، زير بخش گردشگري 
زيست محيطي بدون مطالعه و بدون ش��ور و مشورت با كارشناسان و 
متخصصان محيط زيست نامزد اين عنوان شد و براي گام اول واگذاري 
منطقه آشوراده مطرح شد؛ اقدامي كه نتوانست در دولت هاي گذشته 
مس��ئولان را مجاب كند و اين بار براي تقليل حساسيت ها مسئولان 
محيط زيس��ت عنوان كردند كه تنها 10درصد منطقه آشوراده واگذار 
مي شود، آن هم نه به يك شركت يا مؤسس��ه دولتي، بلكه به يك فرد 

سرمايه دار كه چند سال در پي جلب اعتماد مسئولان كوشيده بود!
اما مسئله تنها به آشوراده ختم نشد و برخي از كساني كه دندان طمع 
براي تصرف و تصاحب مواهب و منابع ملي تيز كرده اند، هنوز هم با چراغ 
خاموش و دور از وجدان بيدار رس��انه ها به كار خود ادامه مي دهند. تا 
جايي كه بالاخره يك روز دم خروس حقيقت از زير قباي پنهان كاري ها 

بيرون مي زند و... . 
با اين اوصاف پروفسور پرويز كردواني روزگذشته با »تسنيم« گفت و گو 
كرده و درباره چنين رويه اي معتقد است كه بازشدن پاي گردشگران 
داخلي به جاذبه هاي طبيعي كشور نابودي اين منابع را به همراه خواهد 
داشت و براي اين منظور بايد در زمينه فرهنگ سازي استفاده از طبيعت 

فعاليت هاي بيشتري صورت گيرد. 
وي در مورد گردش��گران ناآشنا به محيط زيس��ت هشدار مي دهد كه 
اينها تخريب كننده محيط زيست هستند و بايد به نوعي جلوي آنها را 
گرفت، مثلًا در ارتفاعات شميران كه مي رويد مي بينيد كه در كوه زباله 
ريخته اند، يا كوير ميغان اراك، چقدر زيباست و مي تواند آرامش به مردم 
بدهد، اما شهر صنعتي اس��ت و دود و دم وجود دارد. بنابراين سازمان 
محيط زيست بايد دخالت كند، اما بايد ديد در هر منطقه اي مصلحت 
چيست؟ بايد مردم از طبيعت استفاده كنند چون آرامش مي دهد اما در 

كنار آن بايد به گونه اي رفتار كرد كه محيط زيست تخريب نشود. 
زهرا چيذري 
   گزارش 2

بيژن يانچشمه 
   از  شهر

وزارت بهداشت از توليدات داخلي تجهيزات 
پزشكي حمايت مي كند

 رئيس س�ازمان غذا و دارو ضمن اعام 
اينكه سياس�ت هاي موف�ق دارويي در 
م�ورد تجهي�زات پزش�كي ه�م انجام 
مي ش�ود، از اعم�ال س�خت گيري هاي 
تدريجي در واردات تجهيزات پزشكي 
جهت حمايت از تولي�د داخل خبر داد. 
به گزارش »جوان«، دكتر رسول ديناروند، 
با بيان اينك��ه در تجهيزات و ملزومات پزش��كي دو گ��روه كالا وجود 
دارد، گفت: نوع اول آنها كه ش��امل دستگاه هاي عريض و طويلي مثل 
ام آر آي، آندوسكوپي و دس��تگاه هاي تشخيصي متعدد نصب شده در 
بيمارستان ها است كه تجهيزات سرمايه اي محسوب مي شوند و عمدتاً 

وارداتي هستند. 
وي با بيان اينكه در ش��ركت هاي دانش بيناني مانند دانش��گاه علوم 
پزشكي تهران و مركز رشد تجهيزات پزشكي آن دهها شركت مستقر در 
آنجا به توليداتي همت گماشته اند، اظهار داشت: هر چند اين توليدات 

محدودند ولي در كشور مورد استفاده قرار مي گيرند. 
رئيس سازمان غذا و دارو در ادامه نوع ديگر تجهيزات و ملزومات پزشكي 
را كالاهاي مصرفي اعم از لوازم پزشكي ارتوپدي، استنت قلب و چشم و 
ايمپلنت ها برشمرد و گفت: در مراكز درماني كشور به صورت همزمان 
از كالاهاي وارداتي و محصولات داخلي استفاده مي شود. هزينه واردات 
آنها نيز حدود 600 ميليون دلار در سال است. در زمينه توليد داخل نيز 
۴00 شركت مشغول فعاليت هستند و ملزوماتي مانند نخ بخيه و انواع 

سرنگ ها را علاوه بر مصرف داخل براي صادرات نيز توليد مي كنند. 
رئيس سازمان غذا و دارو در خصوص سياست هاي اين سازمان در حوزه 
تجهيزات پزشكي نيز گفت: س��خت گيري هاي تدريجي در واردات به 
منظور حمايت از توليدات محصولات باكيفيت ايراني اس��ت. به نوعي 
مي توان گفت مي خواهيم همان سياست هايي را كه درباره دارو اعمال 
كرديم در مورد تجهيزات پزشكي نيز انجام دهيم زيرا هم اكنون برخي 
از ش��ركت ها علاوه بر ظرفيت توليد داخلي كه دارند قابليت واردات را 

هم در خود مي بينند. 

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 

   گزارش  يك

جوان


